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دیروز صحن علنی مجلس شاهد بگومگوها 
و بعضا ســخنان تندی درخصوص مذاکرات 

عراقچی- ویتکاف در مسقط بود. 
نمایندگان تندروی مجلــس که از پیش 
مخالفت صریح خود را درمورد مذاکره با آمریکا 
بیان کرده بودند، در صحن مجلس علنی زبان به 
اعتراض  گشودند و درصدد تخطئه مذاکرات، 

مذاکره کنندگان و موافقان مذاکره برآمدند. 
در همین راســتا،  نماینده تهــران گفت: 
»ملت ایران بدانید که مجلس هیچ اطلاعی از 
این مذاکرات ندارد، ولی حالا که بناســت این 
اقدام با تلخی کامل صورت گیرد، ما مخالفتی 

نمی کنیم.«
مهدی کوچک زاده، ادامه داد که »ای ملت 
ایران حواستان جمع باشد که لحظات حساس 
تاریخی را ســپری می کنیم« و »نمی خواهم 
بگویم آن چه اکنون اتفــاق می افتد، نباید رخ 
دهد و شاید چاره ای جز این نداریم ولی دوست 

و دشمن را تشخیص دهید.«
وی ادامه داد: ما در لحظاتی بسیار حساس 
و تاریخی قرار داریم. مراقب کسانی باشید که به 
نام خیرخواهی، به نام جلوگیری از جنگ و به نام 
آباد کردن دنیا، سال هاست که جز غارت اموال 
عمومی، جای دادن فرزندان خود در پست های 
حســاس، ســاخت راه های اختصاصی برای 
ویلاهای شان و تلاش برای تصاحب هتل های 
بنیاد مســتضعفان و دیگر اموال عمومی، کار 
دیگری نکرده اند. این افراد به نام دلسوزی برای 
شما، در واقع دنبال منافع شخصی خود هستند؛ 

دنبال این ها نروید.
کوچک زاده افــزود: نمی گویم آنچه که در 
حال وقوع اســت نباید انجام شود، شاید ناچار 
باشیم، اما مهم تر از هر چیز این است که دوست 
را از دشمن تشــخیص دهید. بدانید مجلس 
از روند مذاکرات جاری هیــچ اطلاعی  ندارد؛ 
کسانی که امروز برای تائید این موضوع بیانیه 
داده اند بدانند مجلس هیچ خبری از مذاکرات 
ندارد و حتی حسن قشقاوی نماینده مردم رباط 
کریم و بهارستان به عنوان یکی از اعضای کمیته 
هسته ای به من گفت که هیچ خبری ندارم. ما 
بی اطلاع هستیم، اما حالا که قرار است با تلخی 
کامل این کار انجام شود ما مخالفتی نمی کنیم.

پــس از صحبت های کوچــک زاده برای 

لحظاتی صحن مجلس دچار تشــنج شــد و 
برخی از نمایندگان به صحبت های کوچک زاده 

انتقاد کردند.

قالیباف: مجلس در جریان مذاکرات 
بوده است

پس از این ســخنان رئیــس مجلس در 
واکنش گفت: »شما نمی توانید از طرف مجلس 
سخن بگویید که مجلس در جریان )مذاکرات( 

نبوده است.«
محمدباقر قالیبــاف تأکید کرد: »مجلس 
حتما در جریان بوده است. هیچ کاری و هیچ 
اقدامی خارج از مسیر قانونی انجام نمی شود 
و حرف جناب عالی حرف صحیح و درســتی 

نبود.«
کوچک زاده پیش از انجام مذاکرات هم در 
شبکه اجتماعی ایکس نوشته بود: »در اثبات 
غیرهوشمندانه بودن عمل غیرشرافتمندانه ای 
که قرار اســت روز شــنبه در عمان آغاز شود، 
همین بــس که وزیــر خارجــه در برابر یک 
معاملات املاکی آمریکایی قرار می گیرد! نه 

وزیر خارجه آمریکا.«

کسی که از رهبری جلوتر می رود
 مارق است

نماینده رباط کریم نیز در پاســخ به نطق 
تند کوچک زاده گفت: ما تابع رهبری هستیم، 
فصل الخطاب ما رهبر انقلاب است آن کسی که 
از رهبری جلوتر می رود مارق است، ما باید تابع 
رهبری باشیم شأنیت رهبر فرزانه است که کسی 
فکر کند برخی می توانند ایشان را اجبار کنند؟ نه 
نسبت به رهبری سوپرانقلابی باشید نه عقب تر 

از ایشان باشیم.
حسن قشــقاوی در جلســه علنی دیروز 
مجلس شورای اسلامی با اشاره به صحبت  های 
مهدی کوچک زاده و اسم بردن از وی در صحن 
مجلس گفت: آقای کوچک زاده از من اســم 
بردند که گفتم کمیته هســته ای در جریان 
نیســت، من، جناب آقای نبویان و خضریان 

موافق مذاکرات هستیم.
وی با اشــاره بــه این که شــأن مجلس و 
کمیسیون امنیت ملی و مجلس نظارتی است، 
تاکید کرد: بعید می دانم چه الان و چه در آینده 
بخواهیم تیم مذاکره کننده برای توضیحات به 

مجلس بیاید و ابایی داشته باشد.

این عضو کمیته هسته ای خاطرنشان کرد: 
آقای کوچک زاده پریروز از مذاکرات پرسیدند، 
طبیعی بود مذاکرات شروع نشده بود، گفتم در 

جریان جزئیات نیستم و باید آغاز شود.
قشــقاوی گفت: ما تابع رهبری هستیم، 
فصل الخطاب ما رهبر انقلاب است آن کسی 
که از رهبری جلوتر می رود مارق است، ما باید 
تابع رهبری باشیم شأنیت رهبر فرزانه است که 
کسی فکر کند برخی می توانند ایشان را اجبار 
کنند؟ نه نسبت به رهبری سوپرانقلابی باشید 

نه عقب تر از ایشان باشیم.

تا   الان هم مذاکرات عزتمندانه بوده
سخنگوی فراکسیون مستقلین مجلس 
شــورای اســلامی نیز در واکنش بــه تذکر 
کوچک زاده درباره مذاکــرات ایران و آمریکا 
گفت که مذاکرات تاکنــون عزتمندانه بوده 

است.
مهــرداد لاهوتی در جلســه علنی دیروز 
مجلس شورای اســلامی در واکنش به تذکر 
مهدی کوچــک زاده علیه مذاکــرات و اینکه 
مجلس در جریان آن نیست، گفت: مقام معظم 
رهبری درباره مذاکرات دســتور داده و با این 
موضوع موافقت کردند. در حال حاضر هم در 
کل کشور در این خصوص اجماع وجود دارد و تا 

الان هم مذاکرات عزتمندانه بوده است.
وی ادامه داد: جمهوری اسلامی ایران رابط 
و محل مذاکرات با آمریکا را مشخص کرد و ما 
گفتیم مذاکرات باید غیر مســتقیم باشد. هر 
چه نظر جمهوری اســلامی بوده، تا الان تیم 

مذاکره کننده کشورمان رعایت کرده است .
سخنگوی فراکسیون مستقلین مجلس 
شورای اســلامی تصریح کرد: رهبری معظم 
انقلاب با مذاکره موافقت فرمودند و ما باید در 
جهت تقویت تیم مذاکره کننده کشــورمان 

تلاش کنیم و به آنان کمک کنیم.
وی خطاب بــه رئیس مجلس شــورای 
اسلامی، گفت: آقای قالیباف! شما عضو شورای 
عالی امنیت ملی هســتید و مگر می شود تیم 
مذاکره کننده کشــورمان، بدون نظر شورای 

امنیت در مذاکرات عمل کند؟

همسویی غضنفری با کوچک زاده
دیگر نماینده تندروی مجلس نیز همسو 
با کوچک زاده گفت: تجربه نشان داده هر بار با 

آمریکا مذاکره و توافق کردیم او زیر قول و قرارش 
زده و از توافق خارج شده است.

 کامران غضنفری، ادامــه داد: اگر رهبری 
قبول کرده مذاکره شود به خاطر جوسازی ها 
است که اینها در فضای مجازی راه انداختند که 
مذاکره کنیم مشکلات اقتصادی حل خواهد 

شد. مردم هم باور کردند.

واکنش تند رسایی به دیدار کوتاه 
عراقچی و ویتکاف

اما جای حمید رسایی پای ثابت مخالفین 
دولت هم در میان تخطئه کنندگان عراقچی و 
مذاکره و هر آنچه در مسقط گذشته بود، خالی 
نیست!حمید رسایی در واکنش به مذاکرات 
روز شنبه در شبکه ایکس نوشت:  در مذاکرات، 
آقای عراقچی ۱۰ دقیقه دیرتر حضور یافت که 
در رســانه های داخلی و خارجی کلی روی آن 
خبرسازی شد، درعوض وقت پایان مذاکرات، 
با طرف آمریکایی ملاقات و مذاکره مستقیم 

صورت گرفت! چرا؟
وی افزود: جناب عراقچی! شما برای مذاکره 
غیرمستقیم اذن داشتید، برخلاف نظر شما 
این برخورد اصلا چیز معمولی نیست. چرا مثل 
شروع، دیرتر محل را ترک نکردید تا گفت وگو 

نکنید و آنها از این ملاقات خبرسازی نکنند.
پیش از این عراقچی در پایان مذاکرانش با 
ویتکاف درباره دیدار پیش بینی نشده با نماینده 
آمریکا در محل مذاکــرات گفت: این موضوع 
معمولی بود در هنگام خــروج دو هیات با هم 
برخورد داشــتند چند دقیقه ای با هم گفتگو 
کردیم این امر پذیرفته ای شــده اســت ما در 

برخورد با دیپلمات های آمریکایی همیشــه 
نزاکت دیپلماســی را رعایت کرده ایم در حد 
دیپلماتیک، صحبت اولیه و ســلام و علیکی 

داشتیم و چیز فوق العاده ای نبود.
رسایی در تذکر شــفاهی در جسله علنی 
دیروز مجلس نیز گفت: وزراتخانه ها کار خود را 

معطل نتیجه مذاکرات مسقط نکنند
نماینده مــردم تهران در مجلــس با بیان 
اینکه از مذاکره کنندگان مشروط به حرکت 
در چارچوب های تعیین شده رهبری حمایت 
می کنیم، گفت: وزارتخانه ها نباید فعالیت خود 
را متوقف کنند تا مذاکرات مسقط نتیجه دهد.

وی با اشــاره به مذاکرات با بیــان اینکه 
همه می دانیم نظر رهبــری برعدم اعتماد به 
آمریکاست، گفت: ایشان همواره فرموده اند با 
مذاکره، تحریم ها بیشتر و گره ها کورتر می شود.

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای 
اســلامی در پایان با بیان اینکه مــا از مذاکره 
کنندگان مشروط بر حرکت در چارچوب های 
تعیین شــده مقام معظم رهبــری، حمایت 
می کنیم، خاطرنشان ساخت: باید توجه شود، 
امور کشور متوقف به مذاکره نشود و وازرتخانه ها 
منتظر مسقط نباشــند. وزیر امور خارجه به 
وظیفه خود عمل می کند لذا سایر وزارتخانه ها 
نیز باید امور خود را انجام دهند و کسی کار خود 

را متوقف نکند.

به جای منت کشیدن
 از استکبار خارجی...

نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی نیز 
گفت: اگر بتوانید تحریم ها را با مذاکره لغو کنید 

خوب است و اشکالی ندارد اما تجربه نشان داده 
که این مسیر به نتیجه نخواهد رسید و آمریکا 

زیر بار نخواهد رفت.
امیرحســین ثابتی در تذکری با اشاره به 
مذاکرات عمان با بیان اینکــه »برای ارزیابی 
نتیجه مذاکرات نباید عجولانه عمل کنیم«، 
اظهار کرد: برای ارزیابی نتیجه مذاکرات باید 
ببینیم جزئیــات آن چه خواهد بــود؛ اگر در 
جزئیات، تحریم های نفتی و بانکی لغو شــود 
و ما بتوانیم به طرف مقابــل ثابت کنیم که به 
دنبال ساخت سلاح نیستیم، می تواند توافق 

خوبی باشد.

عراقچی برای توضیح به مجلس می رود
بدیهی اســت که فضای تنش در مجلس 
پای وزیــر خارجه را به میان کشــید و عباس 
مقتدایی، عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس، 
در گفتگویی تلفنی با شبکه تهران سیما، گفت: 
»ســید عباس عراقچی، وزیر امــور خارجه، 
برای ارائه توضیحــات درباره آخرین تحولات 

مذاکرات به مجلس می آید.«
در پایان توئیت علی شریفی زارچی، استاد 
دانشگاه صنعتی شریف خالی از لطف نیست که 
در واکنش به اظهارات غضنفری نوشت:  »بعضی 
نماینده نمایان مجلس که تا دیروز از افزایش 
قیمت دلار شکایت داشتند؛ امروز که یک اتفاق 
مثبت برای معیشــت مردم، توسعه و آبادانی 
ایران و تقویت پول ملی رقم خورده، گویی آتش 
گرفته اند.  دردشان ایران نیست؛ فقط در طمع 
قدرت و کاسبی تحریم هستند. در آتش وجود 

خود بسوزند که جز زیان نیستند.« 

دور بعدی مذاکرات ایران و آمریکا 
کجا برگزار می شود؟

سخنگوی وزارت امور خارجه؛ گفت: درباره اینکه محل دور 
بعدی مذاکرات غیر مستقیم ایران و آمریکا عمان باشد یا جای 
دیگر، در حال بحث هستیم. »اسماعیل بقایی« روز یک شنبه 
در یک گفت وگوی تلویزیونی با تأکید بــر اینکه چارچوب 
مذاکرات همانطور که بوده، ادامه پیدا خواهد کرد، در پاسخ 
به پرسشی مبنی بر اینکه »ممکن اســت مذاکرات مثلا در 
امارات برگزار شود، ولی عمانی ها هم حضور داشته باشند«، 
گفت: مهم این است که شکل و فرمت مذاکرات غیرمستقیم 
و با وساطت عمان ادامه پیدا خواهد کرد. درعین حال شبکه 
آمریکایی سی ان ان به نقل از یک منبع آگاه گزارش داد دور 

بعدی مذاکرات ممکن است در اروپا برگزار شود.
    

وزیر دفاع آمریکا:
مذاکرات با ایران ثمربخش بود

وزیر دفاع آمریکا، با اشاره به گفت وگوهای غیرمستقیم 
اخیر بین تهران و واشنگتن، اظهار داشت: مذاکرات با ایران 
ثمربخش و گام خوبی بود. »پیت هگســت« در گفت وگو با 
شبکه آمریکایی »فاکس نیوز« تأکید کرد: »ترامپ درباره 
خواسته خود برای رسیدن به توافق از طریق میز مذاکرات 
جدی است. همین مسئله، علت اصلی مذاکرات ثمربخش 
دیروز بود.« وی ضمن ادعای مستقیم بودن گفت وگوهای 
ویتکاف و عراقچی، ایران را تهدید کرد و گفت: »اگر مذاکرات 
شکست بخورد. وزارت خانه من راه هایی برای جلوگیری از 
دستیابی ایران به سلاح هسته ای دارد، البته امیدوارم هرگز 

مجبور به اتخاذ چنین تصمیمی نشویم.«
    

لابی اسرائیلی:
چاره ای جز کمک به ترامپ 

برای دستیابی به توافق خوب نداریم
دیپلمات سابق اسرائیل و مدیر اجرایی لابی جی استریت 
که نماینده یهودیان چپ گرای این رژیم در آمریکاســت، در 
روزنامه عبری تایمز اســرائیل به بررسی و تحلیل مذاکرات 
ایران و آمریکا با میانجیگری عمان پرداخت. به گزارش ایرنا، 
نداو تامیر، نوشت: تنها راه نابودی تأسیسات هسته ای ایران 
حمله سنگین و طولانی به این کشور است؛ اما اسرائیل و آمریکا 
نمی توانند به ایران حمله کنند. اسرائیل باید از فرصت بازگشت 
ترامپ به مسیر دیپلماسی برای مذاکره با ایران استفاده کند 

و به آمریکایی ها برای دستیابی به توافق خوب کمک کند.
    

باز هم معتقدید عملیات ۷  اکتبر 
نوعی پیروزی است؟

همزمان با حملات مرگبار اخیر اسرائیل نوار غزه و هدف 
گرفتن بیمارستان ها، احمد زیدآبادی در مطلبی با عنوان 
»چه ها که نشد!«  در کانال تلگرامی خود نوشت: »عملیات 7 
اکتبر حماس، بهانۀ نابودی نوارغزه شد. زمینۀ عقب نشینی 
حزب الله از جنوب رودخانۀ لیطانی و خلع ســلاح آتی آن را 
فراهم کرد. باعث سقوط حکومت خاندان اسد در سوریه شد.  
حشدالشعبی را به سمت ادغام در ارتش عراق سوق داد. منابع 
حیاتی و تسلیحاتی حوثی ها را نابود کرد و جمهوری اسلامی 
را به پای میز مذاکره با نمایندگان ترامپ در مسقط کشاند. آن 
عملیات واقعاً چه جای شادی و پایکوبی از طرف »ارزشی ها« 
داشت؟ آیا نظرشان این است که هیچکدام از این قضایا ربطی 
به آن عملیات ندارد؟ و یا اینکه همۀ این موارد دروغ است؟ یا 
اینکه همۀ اینها نوعی پیروزی است؟ حداقل آنها که به صرف 
تحلیلِ پیامدهای آن عملیات مرا آمــاج تهمت و توهین و 

تهدید قرار دادند، یک کلمه پاسخ دهند!«
    

فرمانده نیروی زمینی ارتش: 
دیوار مرزی با افغانستان 

به تسلیحات نوین مجهز شد 
فرمانده نیروی زمینی ارتش، گفت:  برنامه انسداد مرزهای 
شرقی کشور صرفا یک دیوار به ارتفاع ۴ متر نیست و به انواع 
تســلیحات در لبه فناوری جهانی مجهز شده. این برنامه ۴ 
ساله در نظر گرفته شده و طی ۳ سال آینده به تمام می رسد. 
به گزارش مهر، امیر کیومرث حیدری، در نشست خبری که 
صبح دیروز برگزار شد، همچنین از رونمایی از تسلیحاتی ویژه  
در آینده ای نه چندان دور خبر داد و گفت: »این تسلیحات در 

جنگ های آینده بسیار کارآمد خواهند بود.«
    

تکذیب دستور تخلیه سفارت سابق آمریکا 
در تهران

ایسنا نوشت: برخی کاربران شبکه ایکس با هدف مخدوش 
کردن فضای سازنده مذاکرات، مدعی شده اند که به برخی 
سازمان ها دستور داده شده است که ساختمان سفارت سابق 
آمریکا در تهران را تخلیه کنند که پیگیری ها مشخص کرد 
این اخبار صحت ندارد. یادآور می شــود که حسن یونسی، 
وکیل دادگستری و فرزند وزیر اطلاعات دولت اصلاحات نیز 
در این باره در شبکه ایکس نوشت: »شنیدم به برخی گروه ها 
و سازمان های مستقر در ساختمان سفارت خیابان طالقانی 

گفته شده آنجا را تخلیه کنند.چه خبر است؟«
    

قالیباف:
به وفاق نگاه سیاسی نداریم

رئیس مجلس، گفت: به وفاق نگاه سیاسی نداریم و مجلس 
از دولت دستگیری می کند نه مچ گیری.  محمدباقر قالیباف 
در نشست ویژه کمیســیون اجتماعی برای بررسی نحوه 
اجرای کالابرگ الکترونیکی، افزود: وفاق یعنی سیاست های 
کلی ابلاغی رهبر انقلاب و اجرای سند برنامه هفتم توسعه. 
طبق برنامه هفتم دولت نباید به صندوق ها بدهکار باشد و 
صندوق ها نباید بنگاه داری بکنند. تکرار کار غلط ۳۰ ساله 

اصلا پذیرفته نیست
    

بیانیه سفارت ایران درباره کشته شدن 
۸ تبعه پاکستانی در سیستان و بلوچستان

سفارت ایران در پاکستان در بیانیه ای حمله مسلحانه در 
سیستان و بلوچستان را که منجر به کشته شدن هشت تبعه 
پاکستانی شد را »به شدت محکوم« کرد. به گزارش ایسنا، 
»رضا امیری مقدم« سفیر ایران در پاکستان با انتشار پیامی 
در شبکه اجتماعی ایکس این حمله را »تروریسم« توصیف 
کرد و نوشت: »مبارزه کردن با این پدیده شوم مستلزم تلاش 
جمعی و مشترک همه کشورهاست.« براساس گزارش ها 
کشته شــدگان در یــک کارگاه تعمیر خودرو در اســتان 

سیستان و بلوچستان ایران مشغول کار و زندگی بودند.

مذاکرات ایران و آمریکا به مذاق برخی نمایندگان مجلس خوش نیامدروی موج کوتاه

درد دلواپسان چیست؟!
مینا محمدزاده

رئیس جمهور خطاب به مدیران وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: 
باید همه مردم را دید، نه فقط آنها که صدایشان بلندتر است، چه بسا باید 
آنهایی را که کمتر دیده می شوند، بهتر و بیشتر دید. با نگاهی عمیق، وسیع و 

هدفمند، برای مشکلات همه اقشار جامعه چاره اندیشی کنید.
به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان صبح یکشنبه با حضور در وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، در نشستی با وزیر، معاونان و مدیران، به بررسی 
عملکرد این وزارتخانه در ماه های سپری شده از دولت چهاردهم و ارزیابی 
برنامه های آتی این مجموعه؛ از نبود شفافیت در نظام تولیدات فرهنگی 

کشور، به ویژه در حوزه نشر، انتقاد کرد. وی گفت: امروز مشخص نیست 
که در بخش تولید کتاب، چه نوع کتاب هایی، بــرای چه مخاطبانی و با 
چه هدفی تهیه و منتشر می شود. این در حالی است که انتظار می رود در 

سیاست گذاری فرهنگی، هدف گذاری دقیق و اثربخشی داشته باشیم.
پزشکیان خطاب به مسئولان وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، خواستار 
بهره گیری از تمام ظرفیت های انسانی کشور، بدون نگاه های تنگ نظرانه 
شد و گفت: دولت باید به دور از محدودیت  های ذهنی و جناحی، فضایی 
سالم و رقابتی برای فعالیت گروه هایی که می توانند به مردم خدمت کنند، 

فراهم سازد. رئیس جمهور مسئولیت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
جلوگیری از بروز ناترازی اجتماعی را یادآور شــد و گفت: اصحاب رسانه، 
فرهنگ و روحانیت نقش مهمی در جهت دهی افکار عمومی دارند و این 
وزارتخانه باید در عمل نشــان دهد که در جامعه تحول ایجاد شده است. 

اگر چنین تغییری مشاهده نشد، باید در تصمیمات خود بازنگری کنیم.
پزشکیان در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به وقف نامه ربع رشیدی 
در تبریز، آن را نمونه ای تاریخی و ارزشمند از مدیریت خودگردان در نظام 
آموزش عالی دانســت و گفت: در آن مجموعه، 7۵۰ سال پیش با 7 زبان 
زنده دنیا تدریس می شد و دانشگاه ها با درآمد مزارع و تولیدات خود اداره 
می شدند. امروز نیز باید به جای تمرکز بر شکل، بر معنا و اثربخشی تأکید 

کنیم.
پزشکیان با اشــاره به آمادگی دولت برای واگذاری مسئولیت به افراد 
شایسته، اظهار داشت: ما در دولت این آمادگی را داریم که هر کسی مدعی 

است می تواند بخشــی از مشــکلات مردم را حل کند، میدان عمل را در 
اختیارش قرار دهیم، اما در برابر مسئولیتی که به او واگذار می شود، باید 

پاسخگو باشد و ما نیز از او پاسخ خواهیم خواست.

پزشکیان در بازدید از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی:

باید همه مردم را دید، نه فقط آنها که صدایشان بلندتر است

گزارش

چرا با اینکه اروپایی ها از طرف های اصلی توافق پیشین )برجام( بودند، 
این بار در مذاکرات حضور ندارند؟ لویی امبر و فیلیپ ریکار در مقاله ای که 
در روزنامه لوموند منتشــر و در رویداد 2۴ ترجمه و منتشر شده است، به 
این پرسش می پردازند و می نویســند: آنچه اروپایی ها از آن بیم داشتند، 
اکنون محقق شده است: مذاکرات میان ایالات متحده و ایران بر سر برنامه 
هسته ای از روز شنبه ۱2 آوریل در عمان آغاز شد و کشور های اروپایی در 
آن حضور ندارند. وزیر خارجه عمان، بدر البوسعیدی، روز شنبه در مسقط 
نقش واسطه را ایفا کرد. تا پیش از این، این نقش برعهده نماینده عالی سابق 

اتحادیه اروپا در امور خارجی، جوزپ بورل، بــود که در این دوره  در عمان 
حضور ندارد؛ همان طور که وزرای خارجه سه کشور فرانسه، بریتانیا و آلمان 
نیز- که همراه با چین، روســیه و آمریکا در زمان اوباما توافق را امضا کرده 
بودند- غایب اند. دیوید خلفا، از اندیشکده بنیاد ژان ژورس، می گوید: »در 
اینجا می توان نوعی شباهت با مذاکرات پشت پرده آمریکا و روسیه درباره 
اوکراین دید-  مذاکراتی که بدون اطلاع اروپــا پیش می رود. اروپا از بازی 
بیرون گذاشته شده، در برابر دولتی آمریکایی که علاقه مند به بازی های 
قدرت دائمی، پیگیر منافع ژئوپولیتیکــی خودش، و در عین حال بدبین 
به اتحادیه اروپاســت.« او ادامه می دهد: »دونالد ترامپ به دلیل دیدگاه 
ملی گرایانه و سودا گرانه اش عمدا اتحادیه اروپا را دور می زند، دیدگاهی که 

با چرخش راهبردی بازگشت او به قدرت هم خوان است.«

فشار بر ایران برای امتیازدهی
با وجود کنار گذاشته شدن از مذاکرات، کشــور های اروپایی از اصل 
برگزاری آنها اســتقبال کرده اند. واقعیت این است که تمام ناظران غربی 
توافق دارند که برنامه هسته ای ایران پس از خروج آمریکا از برجام به طور 
پیوسته پیشرفت کرده است. تهران، در نقض تعهداتش، ذخایر اورانیوم ۶۰ 
درصدی نگه داشته- سطحی بسیار فراتر از سقف تعیین شده در برجام- و 
به توسعه سانتریفیوژ هایی پرداخته که توانایی ایران برای افزایش ظرفیت 

تولید را بیشتر کرده اند، تا حدی که احتمال رسیدن به غنای ۹۰ درصدی 
مطرح شده است. تهران همچنین اجازه دسترسی کامل به بازرسان آژانس 

بین المللی انرژی اتمی را نمی دهد.
در این شرایط، فرانسه، بریتانیا و آلمان پیش از بازگشت ترامپ به قدرت 
تلاش کردند از طریق سه دور گفت و گو با تهران، راهی برای احیای راه حل 
دیپلماتیک باز کنند- در حالی که اسرائیل تهدید به حمله به سایت های 
هسته ای ایران می کرد. اروپایی ها نگران اند که ترامپ از این حملات حمایت 

کند و باعث بی ثباتی گسترده در منطقه شود.
برای پاریس، لندن و برلین هنوز امکان مذاکره بر سر توافقی جدید و 
سخت گیرانه وجود دارد، با استفاده از همان سیاست »فشار حداکثری« که 
ترامپ وعده داده بود. این سه کشور همچنین بر این امید حساب کرده اند 
که بتوانند مکانیزم »ماشه« در برجام را فعال کنند- حداقل تا زمان انقضای 
نهایی توافق در ماه اکتبر- تا از آن به عنوان اهرمی برای واداشتن تهران به 

امتیازدهی استفاده کنند.
هلوئیز فایه، پژوهشگر موسســه روابط بین الملل فرانسه، می گوید: 
»اروپایی ها به خوبی می دانند که موفقیت مذاکرات درگرو گفت و گو های 
مستقیم ایران و ایالات متحده اســت.« با این حال، اینکه ترامپ پس از 
نکوهش توافق قبلی، اکنون به دیپلماسی روی آورده، اروپایی ها را متحیر 

کرده است.
همزمان، نگرانی هایی در مورد چگونگی مدیریت مذاکرات از ســوی 
واشنگتن مطرح شده است. ایرانی ها به دنبال کاهش تحریم ها هستند، 
مهارت بالایی نیز در پنهان کاری درباره ابعاد نظامی برنامه هسته ای شان 
دارند و تاکنون اساسا وجود چنین برنامه ای را انکار کرده اند. افزون بر استیو 
ویتکوف که از نزدیکان ترامپ است، اما تجربه دیپلماتیک ندارد، مشخص 

نیست که در تیم آمریکایی چه کسی قرار است جزئیات توافق احتمالی را 
مذاکره کند.

هم سویی ایران، روسیه و چین
اروپایی ها همچنین با بدبینی به نشست هماهنگی میان ایران، روسیه و 
چین که اخیرا در ژنو برگزار شد، نگاه می کنند. اگر فرانسه یا بریتانیا بخواهند 
در تابستان امســال، در شورای امنیت ســازمان ملل، مکانیزم بازگشت 
تحریم ها را فعال کنند، ممکن است پکن و مســکو سد راه شوند. روسیه 
در طول جنگ اوکراین به ایران نزدیک تر شــده و برای دریافت پهپاد- و 
شاید موشک- به تهران متکی شده است. چین هم درگیر جنگ تجاری 
با آمریکاســت و اکنون بزرگ ترین خریدار نفت ایران است، که به تهران 
اجازه داده تحریم ها را دور بزند. از نگاه پاریس، لندن و برلین، هدف احیای 
توافق 2۰۱۵ نیست، چرا که به دلیل پیشرفت های هسته ای ایران آن توافق 
دیگر کارایی ندارد؛ بلکه باید توافقی تازه شکل گیرد تا این پیشرفت ها را تا 
حد امکان بازگرداند. دیوید خلفا می گوید: »اروپایی ها شاید بتوانند سوار 
قطار شوند، حتی اگر فقط به دلیل تجربه شان باشد. نقشی فرعی خواهند 
داشت که شاید ناامیدکننده باشد، چون مسیر را آنها هموار کردند. اما اگر 

خطر بزرگ خنثی شود، می توانند در موفقیت نهایی سهمی قائل شوند.«
برای ایران، آن ســاختار مذاکره راهی بود برای فرار از گفت و گو های 
یک جانبه و نابرابر با آمریکا. اما اکنون به نظر می رســد که دیگر نیازی به 
اروپایی ها ندارد: هدف فقط اقناع آمریکاست تا به توافق بازگردد. تهران که 
در منطقه تضعیف شده و از نظر اقتصادی در مضیقه است، می خواهد از حمله 
اسرائیل و آمریکا به تاسیسات هسته ای اش جلوگیری کند- حملاتی که 

اروپایی ها، علیرغم هشدارهایشان، نفوذی برای مهار آن ندارند.

گزارش لوموند از استراتژی آمریکا در مواجهه با ایران؛

چرا ترامپ اروپایی ها را از مذاکرات کنار گذاشت؟

گزارش

دور اول مذاکرات ایران و آمریکا روز شــنبه 2۳ فروردین ۱۴۰۴ به 
میزبانی عمان در مسقط برگزار و نتایج آن از سوی طرفین مثبت ارزیابی 

شد.
کشــورهای عربی منطقه از فضای مثبت حاکم بــر روند مذاکرات 
استقبال و این دور از مذاکرات را مقدمه دستیابی به توافق نهایی میان 

ایران و آمریکا ارزیابی کردند.
در همین راستا، وزارت خارجه قطر از فضای مثبت حاکم بر مذاکرات 

ایران و آمریکا در عمان و اظهارات طرفین درباره آن استقبال کرد.
این وزارتخانه همچنین از نقش سازنده سلطنت نشین عمان در این 
زمینه تقدیر کرد. وزارت خارجه قطر بر »حمایت کامل دولت این کشور 
از رویکرد دیپلماتیک و گفت وگو برای حل تمامی مسائل حل نشده میان 
آمریکا و ایران تأکید کرده است؛ امری که در چارچوب باور راسخ این کشور 

به اهمیت تقویت امنیت و صلح و  افزایش ثبات، آرامش و توسعه در سطوح 
منطقه ای و بین المللی صورت می گیرد«. همچنین دبیرکل شــورای 
همکاری خلیج فارس از میزبانی عمان از مذاکرات ایران و آمریکا استقبال 
کرده و آن را نشــان دهنده رویکرد خردمندانه این کشور برای پیشبرد 
گفت وگو و ایجاد مسیر مبتنی بر تفاهم بین کشورها و همچنین تعهد 

مستمر به حمایت و تقویت امنیت منطقه دانست.
»جاسم محمد البودیوی« ابراز امیدواری کرد که این مذاکرات نتایجی 

سازنده و مثبت به دنبال داشته باشد. 
وزیر خارجــه امارات نیــز در گفت وگــو با همتــای عمانی خود، 
درباره مذاکرات ایــران و آمریکا، تصریــح کدر: اطمینــان داریم که 
تلاش های عمان با موفقیــت همراه خواهد بود و بــه نزدیک تر کردن 
 دیدگاه های واشنگتن و تهران و ایجاد فضای مثبت کمک خواهد کرد. 

»شــیخ عبدالله بن زاید آل نهیان«  در تماس تلفنی بــا »بدر بن حمد 
البوسعیدی«، از تلاش های میانجی گری ســازنده عمان که هدف آن 

افزایش اعتماد و تحکیم ثبات در منطقه است، قدردانی کرد.
بر اســاس این گزارش، وزیر امور خارجه امارات ابراز اطمینان کرد 
که تلاش های عمان با موفقیت همــراه خواهد بود و به نزدیک تر کردن 
دیدگاه های واشنگتن و تهران و ایجاد فضای مثبتی که اعتماد را بازسازی 

می کند و تلاش ها برای برقراری صلح، امنیت و ثبات جهانی را افزایش 
می دهد، کمک خواهد کرد.

از ســوی دیگر، بحرین نیز از میزبانی سلطنت نشــین عمان برای 
مذاکرات سطح بالای غیرمستقیم میان آمریکا و ایران استقبال کرد.

وزارت خارجه این کشور طی بیانیه ای ضمن قدردانی از تلاش های 
دیپلماتیک عمان، حمایت خود را از ابتکاراتی که با هدف حل اختلافات 
و رفع منازعات از راه های مســالمت آمیز صورت می گیرد اعلام کرده و 
ابراز امیدواری کرد که این گام به تقویت امنیت، ثبات و صلح در سطوح 
منطقــه ای و بین المللی کمک کند. همچنیــن وزارت خارجه مصر از 
مذاکرات عمان اســتقبال کــرده و اعلام کرد که قاهــره از تلاش های 
سلطنت نشین عمان و همه ابتکارهایی که با هدف رسیدن به راه حل های 

سیاسی از طریق گفت وگو انجام می شود، حمایت می کند.
وزارت خارجه مصر در بیانیه ای در فیســبوک اعلام کرد: »مصر از 
رویکرد سازنده آمریکا و ایران برای دستیابی به راه حلی سیاسی از مسیر 
گفت وگو و مذاکره تقدیر می کند؛ رویکردی که می تواند به کاهش تنش ها 

در منطقه کمک کند«.

با تقدیر از نقش سازنده عمان صورت گرفت؛

استقبال اعراب منطقه از فضای مثبت حاکم بر مذاکرات مسقط


